
 

 

Náš oddíl na tradiční bitvě u Kanawhy. Tentokrát jsme vyrazili 
na hrad Brníčko. 

 
 
 

 
 
 
 
 

V tomto čísle najdete vše důležité, co se v oddíle Trojka 
Shawnee událo v září a říjnu roku 2009. 

měsíčník skautsko-woodcrafterského oddílu TROJKA SHAWNEE Zábřeh 
 

Číslo 209 / 21. ročník 
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Slovo Náčelníka 
 

Uběhly nám prázdniny a je velmi zajímavé o 
tom psát zrovna teď, tedy na konci října. Tábor se 
jistě povedl, už hůře se povedlo období po táboře, 
kdy téměř nikdo z řad členstva nepřišel na brigády na 
pomoc klubovně. Takže klubovnu čeká ještě spousta 
práce. Avšak chci poděkovat všem, co se na těchto 
pracích podíleli, obzvláště pak na stavbě nových 
záchodů. Je to totiž úkol nemalý a velmi náročný. 
Se začátkem nového školního roku proběhl na IV a II. 
Základní škole nábor a to velmi úspěšně, neboť do 
kmene přišlo až 9 nováčků. 
Počet členů se tak dostal na 20, přičemž máme tři 
družiny ( Vlky, Káňata a Medvědy ), jejichž rádci jsou 
Dan, Míša a Šmodrch. 
V dnešních dnech nám již pomalu zabíhá život do 
oddílové života, neboť jsme dosud měli společné 
oddílovky. Kalendárium je sestavené až do vánoc a 
jistě lze říci že jsou v něm jen samé zajímavé 

 akce. A to nemluvím o spoustě aktivit, které se v kmeni dějí a přitom nemá 
mnoho z vás ponětí o jejich existenci, tím myslím práce na záchodech, 
tvorbu nového Zápisníku Orlích per, tvorba Březové kůry, Javorovou nažku a 
mnoho a mnoho dalšího.  Tyto aktivity dotváří to, čím náš kmen je a na co 
můžeme být pyšní, takže díky všem kdo se na něčem podílíte! 
Avšak je toho stále mnoho co udělat a je toho také mnoho ke zlepšení. 
A to bude ode mne vše, pokud máte jakýkoliv dotaz, připomínku či námět, je 
zde kontakt na moji osobu: 
 
kontakt: Michal Kunrt – 776 187 859 
  e-mail – michalkunrt@seznam.cz 
 
 
        Ohiyesa 

mailto:michalkunrt@seznam.cz
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Zahajovačka 
5. 9. 2009 

Před 55 dny, od teď, jak 
tady sedím a píšu, byla první akce 
letošního skautského roku, roku 
2009/2010. Tamtamy nás svolaly 
k evangelickému kostelu 
v Zábřeze, odkud jsme se vydali po 
stopách našich zahajovaček 
z minulých let na louku mezi 
Zábřehem a Nemilí, kde jsme si po 
cestě naplněné vyprávěním příběhů 
z prázdnin a tajným připínáním 
kolíčku na nevinnou oběť nastoupili 
a začali jsme se oddávat hrám a 
soutěžím, které probíhaly celou 
zahajovačku. Během pěkného 
slunečného odpoledne jsme si zahráli 
například starou oddílovou hru Čabrlu, která 
je podobná baseballu. Dále jsme pod Ohyiesovou taktovkou napodobovali těžký život 
ovce, honěné vlkem (jestli si ty zvířátka pamatuju dobře). Po dalších alotriích jsme na 
chvilku zvážněli, protože přišla asi nejdůležitější chvíle celé zahajovačky, a to 
zakopávání listiny s podpisy členů fungujících v kmeni v novém roce. Jinak také ale 
hledání staré listiny, kterou se nám bohužel, jako obvykle, nepodařilo objevit. Po 
uměleckém podpisu všech členů jsme listinu zazátkovali do flašky a poslali ji pod zem, 
do míst, kde se kmen stromu X (vůbec nevím, co to bylo za strom, snad nějaká olše) 
rozděloval na dvě skoro stejně tlusté větve. Kdo by očekával že tak velký strom může 
ještě vyrůst :D. Ještě před zakopáváním proběhla soutěž ohledně indiánské abecedy, 

na kterou si ale budete muset vzpomenout sami, nebo 
se někoho poptat, protože v tu dobu jsem ve městě 
sháněl rýč a flašku na listinu. Kromě tohoto všeho 
jsme ještě napodobovali koně, či něco tak, a bojovali 
o šátky jezdců, nejlehčích bojovníků. V programu se 
ještě našlo místo na rozdělávání ohně po skupinách a 
několik dalších hříček. 

Doufám, že jsem na nic důležitého 
nezapomněl, protože ty skoro dva měsíce už jsou 
nějaká doba a ne všechno se mi udrží v hlavě :). 
Ještě možná výsledek kolíčkové hry, kterou prohrál 
Tarzan, tak se po cestě zpátky snažil zapět nějakou 
píseň, ale výsledek se spíše podobal kvílení špatně 
naladěného rádia. Hold metal asi nebude jeho 
parketa. 

                                   Netopýr 

Tak jsme tady nastoupení 
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Bitva u Kanawahy 
10.10.2009 

 
 Velmi oblíbená akce jak u členů, tak i u vedení kmene J, nenechala 
nikoho na pochybách, že by účast na této výpravě byla malá. Celkem se nás 
na Valové sešlo 22, což je číslo určitě velmi pěkné. A co jsem mohl vidět, tak 
dokonce každý měl štít a minimálně 7 koulí. Naším cílem výpravy byla 
zřícenina hradu Brníčko, z Valové jsme tedy odjeli autobusem, kde nás ( mě 
tedy určitě ) překvapila paní revizorka, s tím že se půlka našeho osazenstva 
měla prokázat kartičkami na slevu ( z 11 členů pouze 2 J ). Naštěstí se nad  
námi smilovala. Po příjezdu do Brníčka 
se k nám připojil podnáčelník Netopýr 
spolu s členy klanu Hadů – Tarzanem a 
Grizzlym. Za klan Horského lva pak zde 
byl Tateyopah. Jelikož nám trochu 
poprchávalo, tak se vytáhli pláštěnky a 
my se vydali směrem na Brníčko. Po 
příchodu sem, jsem vysvětlil pravidla 
bitvy a rozdělil všechny přítomné na 
indiány a bělochy. Tyto dvě skupiny si 
následně stavěli útočiště, mezitím se podařilo ( na jednu sirku ) i v tak 
ošklivém počasí rozdělat oheň a všichni přítomní se tak mohli ohřívat. Po 
zhruba 20 minutách se zapískal začátek hry, která lze popsat jako postupná 
likvidace protivníka a pokud by zbyl i čas, tak kradení jeho vlajek. Cílem hry 
bylo ukořistění všech sedmi vlajek, nebo likvidace šamana / generála. Hra 
trvala asi třicet minut dokud se nepodařilo indiánům vyhrát. Následovala 
pauza na jídlo, odpočinek a ohřátí. V následující hře si obě skupiny role 
vyměnily a začalo se nanovo. Nyní vyhráli běloši a nás čekala poslední bitva.  
Ta byla velmi dramatická, neboť obě skupiny již znaly terén a i tzv. know-
how. A nakonec vyhráli indiáni. 

Po bitvě následoval oběd, který však neskončil 
slavně, neboť se podařilo jeden kotlík 
s gulášem převrhnout do ohně. Alespoň chleba 
bylo dost… Po obědě následovala soutěž 
v morseově abecedě, kdy se po Brníčku 
rozmístily všechny znaky a úkolem bylo jejich 
rozluštění, starší pak měli luštit souvislý text. 
V této hře za mladší vyhrála Eliška a za starší 
to byl Šmodrch. Následovala oblíbená 
orvávačka, tj. hra kde se řve, křičí a huláká. A 

jelikož se již pomalu blížil konec akce, pomalu se uklízelo, mezitím však ještě 
proběhla soutěž ve stavbě jehlanu.  
Jakmile jsme uklidili místo našeho pobytu, odešlo se na autobusovou 
zastávku, kde se akce ukončila a my už jen odjeli domů. 

Ohiyesa  
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 Příroda tajemná 
 24.10.2009 

Jednu říjnovou sobotu jsem se po delší době 
zase zúčastnil celé oddílové akce, tak o ní napíšu 
článek. Byla to pohodová několikahodinová výprava do 
blízkého okolí naší klubovny, nesla název Přírodo 
tajemná a celou ji měl na starost náčelník Ohiyesa. 
Ráno na klubovně se nás sešlo celkem třináct a začali 
jsme tím, že se doplnilo oddílové vybavení těm, 
kterým něco chybí. Především se rozdala nějaká telata 
a tuším, že i nějaká bunda. Dál jsme ještě vyfotili pár 
Šavanů, aby měli na stránkách fotky a poté, pořád 
ještě na klubovně, proběhla první soutěž do dnešního 
malého mezirodového klání. Šlo o to, zaplnit své 
rodové nástěnky. Podle hodnocení poroty Ohiyesa-
Stopař měla nakonec nejlepší nástěnku dívčí družina 
Káňat. 

Potom už se ale vyrazilo ke slibové rokli, kde 
zbytek akce probíhal. Nejdřív jsme se zahřáli další 
mezidružinovou hrou, která se jmenuje přibližně JEN-
SEM-PO. Po ní následovala výroba lakrosek. Nikdo si 

sice kompletně lakrosku vyrobit nestihl, 
ale některé kusy vypadaly docela 
nadějně. Každopádně u toho byla 
pohodička a povídalo se, i když někteří 
menší nováčci už chvilkami trpěli 
nedočkavostí a občas byl problém je 
uhlídat. Potom následoval oběd a 
taková sedavější chvilka, kterou 
Ohiyesa doplnil i troškou poezie. Jsme 
prostě kulturní oddílJ. Už bylo ale po 
poledni a čas výpravy se pomalu chýlil 
ke konci. Poslední mezidružinovou  
soutěží pak bylo rozdělávání ohně. Tak 
nějak si pamatuji, že jsme v tom byli 
docela úspěšní, i když někteří pár 
desítek sirek spotřebovali. 

I s torzy lakrosek jsme se 
kolem druhé hodiny vydali zpátky na 
klubovně, kde akce skončila. Krátce 
pak ještě proběhla v klubovně rada náčelnictva (zastupovaného Ohiyesou) 
s oddílovými rádci a taky na chvilku dorazil Béďa. Zhruba ve tři ale bylo po všem, 
takže jsme zamkli klubovnu a šli domů.  

Stopař 
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 Javorová nažka 
 září - říjen 2009 
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Míša 30 55 20 100 105 1 a 2 

Betty 30 55 20 100 105 1 a 2 

Lišák 28 55 20 100 103 3 

Dominika 18 55 20 100 93 4 

Javor 16 55 20 100 91 5 

Pepa 12 55 20 100 87 6 

Dominik 4 55 20 100 79 7 

Komanč 28 40   75 68 8 

Dan 17 40   75 57 9 

Lenka 16 40   75 56 10 

Jóža 13 40   75 53 11 

Top 11 40   75 51 12 

Jarek 10 40   75 50 13 

Ondra 9 40   75 49 14 a 15 

Milan 9 40   75 49 14 a 15 

Holub 8 40   75 48 16 

Mates 4 40   75 44 17 

Šmodrch 10 30   50 40 18 

Sebastián 2 25   50 27 19 

Eliška 7 15   25 22 20 

Káňata  89,75 

Medvědi  60,83 

Vlci  59 
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Ano soukmenovci , dnes již můžu pro náš 
kmenový časopis Březovou kůru, která v našem 
kmeni vychází již od srpna 1989 a za ty roky 
dokázala několikrát posunout kvalitu o trochu dál. 
V letošním roce se o to jistě pokusí i členové Rady 
orlích per , kteří chtějí pravidelně informovat o 
plnění Op, plánování zajímavých akcí a informace 
o právě probíhajícím  OHNIVECKÉM KURZU. 
   V letošním roce dostalo možnost  5 bojovníků 

kmene a všichni tuto možnost přijali a dostavili se na první 
informativní setkání, které se konalo v pátek  23. října. Na toto první setkání se 
dostavili tito vybraní bojovníci a dcery kmene SHAWNEE - z rodu  Káňat Míša a Vanata 
Betty, z rodu Vlků – Sagamor Lišák  a poslední šavanský rod  Medvědů zde zastupovali 
Vanata Dan a Vanata Komanč. 
   Setkání proběhlo v dobré atmosféře a myslím , že letošní členové kurzu mají velkou 
šanci kurz dokončit. V historii ohniveckých kurzů bychom marně hledali kurz, kde se 
100% dařilo všem a dá se říci, že právě tomu bylo naopak. Z posledního kurzu, kdy 
pozvánku obdrželo celkem 8. šavanských bojovníků se k vysvěcovacímu ohni mohl 
dostavit jediný ohnivec a to Sagamor Dráček. Přeji všem adeptům, aby vydrželi a 
následovali generace zábřežských ohnivců. 
    Právo členů ohniveckého kurzu je také zapalovat naše slavnostní sněmovní ohně a 
ten , který se koná v měsíci listopadu se velmi rychle blíží!!! Věřím, že se všem podaří 
splnit nějaké to orlí pero  a  udělá další krůček k vrcholu hory….  
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dnes máš možná svůj den, dostáváš do rukou jako jeden z mále SHAWNEE tento zvací 
list. 
  Byl jsi pozván do letošního Ohniveckého kurzu , do kterého dostat pozvánku je čest, 
která se nemusí již nikdy opakovat. Z posledního kurzu vzešel poslední vysvěcený 
ohnivec a ty jej znáš, je to Sagamor Dráček, který do kmene Shawnee  chodí již  
osmým rokem a dotáhl to jako jeden z mála na ohnivce prvního stupně. Tobě se tady  
otevírá možnost následovat jeho kroky. Tento kurz bude plný zajímavých programů a 
možností a bude takovou odměnou za tvoji práci. Pokud se rozhodneš vstoupit na 
kánoi a vyplout ke splnění ohniveckých úkolů za velké podpory Rady orlích per  pak jsi 
srdečně vítán. 
   

A teď naslouchej větru:  

Pojď se mnou tam , kde nebe je vysoké a 

modré a oblaka bílá rychleji než kde jinde plují. 

Slyšíš tu píseň větrů v korunách borovic? 

Slyšíš tu píseň dálek závratných? 

Tiše a velebně šumí hlavy stromů. Záře 

slunce červenavá stéká po jejich rozpukaných 

kmenech a vůně pryskyřice tě omámí.  

A večer oheň táborový tam do tmy pak 

zasvítí a vyvolá v tobě pocity, které otřesou 

Tvou duší. 

Pokud slyšíš tuto píseň ve svém srdci, tak se 

dostav  v pátek  23. dne měsíce padajícího listí 

/říjen/ v 18 hodin  na klubovnu Čilikoth- 

Sušilova 65 . 

Zde se setkáš  s Radou OP a staneš se  jedním 

v kruhu. 

Prosíme Tě vezmi si kroj či své roucho a na 

setkání obdržíš podmínky kurzu a uvidíš 

někoho dalšího, kterému plane srdce po 

poznání a zájem o cestu k vrcholu hory. 
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NAŠE KLUBOVNA 
 
Dnes je neděle dopoledne a já dopisuji poslední článek pro 
Březovou kůru. Vybral jsem si téma – práce na klubovně. Je 
možné , že se tomuto tématu bude věnovat bojovník Waope, 
který stavbu dva roky vede společně se svým 
spolupracovníkem Sachemem Wablautanagou. 
 Po delší době bych chtěl poděkovat především těm lidem, 
kteří mi pomoc slíbili a nakonec na klubovnu šli pracovat. Tím 
ovšem nechci opomenout všechny ostatní , kteří se na 
dodělávkách podílejí – i těm moc díky. 
  Takže prvním mým pomocníkem byl pan Kašík a s jeho 
šikovností se podařilo velmi rychle opravit zaházené krabičky 
na elektriku a připravit místnost na vymalování , které 
nakonec zvládla klanová skupina Hadů- především zásluhou 

bratrské dvojce Sagamorů Tarzana a Netopýra. 
  Důležitým brigádníkem byl také Sachem Ajagů – bývalý náčelník klanu Modrých Želv 
, který se postaral o usazení a napojení umyvadla, záchodů a dalších prací … 
Ajagů je odborníkem a bez jeho pomoci bychom asi museli oslovit  nějakou firmu a 
tady je nutno říci, že peněz na rozhazování moc nemáme.  
   Mou výzvu o pomoc vzal vážně i wagamed Sachem Wyoming  a  jeho  zkušenosti se 
určitě hodily při dořešení některých problémů, které naši aktivitu na WC provázejí… 
Wyoming se na klubovně objevil pak častěji, kdy společně s Wablautanagou a 
Waopem  pokládali dlažbu , pro kterou jsme se nakonec přece jen rozhodli. 
   Posledním pomocníkem byl pan Smítal, se kterým se  na klubovně pokoušel v 29. a 
30.října  nahodit zeď v chodbě při vstupu do hlavní klubovny. Je dobré mít  takové 
ochotné rodiče, kteří se také podílejí na údržbě a budování naší klubovny- bájného 
šavanského ČILIKOTHU, který náš kmen  osídlil v roce 1990 a nikdy se nestěhoval 
mimo toto  klubovnu. Věřím, že tomu tak bude i nadále a další generace kmene se o 
to bude snažit?:-) 

                                                                                
Pro BK šaman Mičkinikwa 
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Tak již podruhé jsem měl to štěstí a moc si toho vážím, že jsem byl pozván na svatbu 
dlouholetého člena kmene Dejmala. Ten dnes pracuje a žije v Brně a tam si také našel 
svoji velkou lásku,kterou si  10. října 2009 vzal za svoji zákonitou manželku. Společně 
s Andou, Číňanem, Wablautanagou,Vyžírkou,Sokolem zastupovali kmen na této 
slavnostní události. Dejmal opět nezklamal a myslím, že pobavil většinu svatebčanů. 
Wablautanaga s Vyžírkou připravili pro Dejmala pár zkoušek… Dejmal střílel z luku, 
házel lakroskou a nakonec házel tomahawkem. Ten se mu ukázal jako šťastná 
varianta  a získal právem svoji nevěstu a obhájil čest šavanského bojovníka.  
Svatba se odehrávala v prostorách nemilské tvrze a nakonec se slavnostní ruch 
přesunul do kulturáku. Jsem rád , že byl prostor i na kmenové věci a staří členové se 
zajímali o činnost  a rádi pomůžou  v budoucnosti.  
 
         HISTORIE 
Vzal jsem si do rukou starou vlčí kroniku a našel první zmínku o Dejmalovi 
 
V činnosti této družiny.. 
 2.RODOVKA – 10.září 1991- zapsal Číňan 
Sraz: u kasáren v 15 hodin 
Místo : Amerika 
Program : Chtěli jsme jít na loučku u Sázavy, ale protože pršelo, tak 
jsme šli do lesa, kde pršelo méně. Když se Sokolovi podařilo rozdělat 
oheň, tak šel připravit Kimovu hru, kterou jsme pak hráli, ale někteří 
mezi tím dělali kliky, kdo jich více udělá. 
  Oheň dohoříval, tak jsme šli na dřevo a já jsem přiložil. Nakonec 
jsme luštili šifru- tu vyluštil jako první Kamil . 
Účast : Sokol,Anděl,Kamil,Číňan,Míša a Ilči. 
Chyběl Pavel ! 
Bodování schůzky : vyhrál Kamil před Číňanem…. 
 
Tak jest zaznamenáno … Dejmalova cesta vzhůru pokračovala a nakonec se stal po 
mnoha letech rádcem družiny Káňat a později zastával funkci Podnáčelníka. Stal se 
nositelem indiánských tradic a dodnes je rád, když se může účastnit indiánských akcí 
a bojovat za kmenové barvy a slávu J  
 

Pro BK šaman Mičkinikwa 
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Stránka zábavy 
Na stránky Březové kůry se opět po delším čase vrací stránka zábavy. Dneska se zde 
můžete pobavit nad několika povedenými vtipy na téma zvířata :)   
 

 
Jak strčit slona do krabičky od sirek?   
1) Vemte si dalekohled 
2) Obraťte ho 
3) Koukněte se skrz něj na slona 
4) Vemte pinzetu 
5) Chytněte slona 
6) Dejte do krabičky od sirek 

 
Králík a medvěd 
Vtrhne králík do baru a ptá se: "Kdo mi sakra natřel kolo na růžovou???" 
Vstane medvěd a povídá: "Já to byl, ňákej problém?? 
Králík: "Ne, jen jak dlouho ta barva schne???" 

 
Nehoda 
Šnek a želva se čelně srazili. Hned jak se šnek probudí v 
nemocnici se ho ptá doktor: "Jak se vám to stalo?" Pacient sykne 
bolestí a odpoví : "Nevím pane doktore vše se událo tak rychle."  

 
Pes 
Páníček se vytahuje a volá na psa na vodítku: "Alíku, salto!" 
Po chvíli se těžce sbírá ze země: "Ty lumpe, to salto jsi měl udělat ty!" 

 
2 škodolibé 
Povídá takhle kočka praseti: "Já vím co z tebe bude, až 
vyrosteš!" 
"Jo? Tys četla můj horoskop?" 
"Ne, kuchařku!" 
 
Jde zajíc k hadovi a říká: "Hade promiň, že sem se ti 
smál, že nemáš nohy." 
Had: "Jóó, to je v pohodě." 
Zajíc: "Fakt jo?" 
Had: "JO" 
Zajíc: "Tak ruku na to." 

 
Upírský 
Po dlouhé době se sejdou na stromě 3 kamarádi - upíři. Všichni mají krvavé obličeje a 
každý se chlubí: První povídá:"Vidíte tamhleto stádo ovcí ? To jsem celé vysál JÁ !!" 
Odpoví mu pochvalně mručení ostatních. Druhý povídá:"Vidíte tamto stádo krav ? To 
je moje práce !!" Opět pochvala od kamarádů. Třetí, s nejkrvavějším obličejem:"Vidíte 
tamhletu věž ? Tak tu já jsem neviděl !! 

 
                                                                                                             Pro BK 

sestavil DRak 
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Obsah čísla 209/21. ročník, které vyšlo 7. 11. 2009: 

Ø  Slovo náčelníka (Ohiyesa) str. 2 

Ø  Zahajovačka (Netopýr) str. 3 

Ø  Bitva u Kanawahy (Ohiyesa) str. 4 

Ø  Příroda tajemná (Stopař) str. 5 

Ø  Javorová nažka (Béďa) str. 6 

Ø  Ohnivecký kurz (Mičkinikwa) str. 7 

Ø  Milý soukmenovče (Mičkinikwa) str. 8 

Ø  Naše klubovna (Mičkinikwa) str. 9 

Ø  Kamil Vydra – Dejmal (Mičkinikwa) str. 10 

Ø  Stránka zábavy (Drak) str. 11 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Uzávěrka příspěvků příštího čísla je: Ve čtvrtek 3. prosince 2009 
Příští číslo vyjde: V sobotu 12. prosince 2009 

 

 
 
 

Březová kůra, číslo 209 - vyšlo listopad 2009 
časopis skautsko-woodcrafterského oddílu TROJKA SHAWNEE Zábřeh 
Šéfredaktor: Pavel Fornůsek, 776 582 696, fornusek.pavel@email.cz 

shawnee.skauting.cz, trojka.shawnee@email.cz 
 

Vydáno pro vnitřní potřeby, neprošlo jazykovou úpravou! 
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